
 

Diari Oficial del 
Consell General 

Any 20 – VIII Legislatura – Núm. 24/2022 

Sessió ordinària celebrada el dia 6 d’octubre del 2022 

El dia 6 d’octubre del 2022, dijous, es reuneix a la Casa de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. 

Consell General, en sessió ordinària convocada d’acord amb allò que estableix el 

Reglament de l’Assemblea i amb l’ordre del dia que figura en el Butlletí del Consell General 

núm. 118/2022, que és el següent: 

Punt Únic: Examen i votació del Projecte de llei de modificació de la tarifa general de 

taxes sobre el consum. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència de les M. I. Sres. Roser Suñé Pascuet i Meritxell 

Palmitjavila Naudí, Síndica General i Subsíndica General, respectivament, s’ha procedit a 

comprovar la presència dels membres, que ha quedat registrada d’acord amb la relació 

següent: 

M. I. Sr. Oliver Alís Salguero 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sr. Joan Carles Camp Areny 

M. I. Sra. Alexandra Codina Tort 

M. I. Sra. Bernadeta Coma González 

M. I. Sr. Ferran Costa Marimon 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sr. Raul Ferré Bonet 

M. I. Sra. Sílvia Ferrer Ghiringhelli 

M. I. Sr. Jordi Font Mariné 

M. I. Sr. Pere López Agràs 

M. I. Sra. Eva López Herrero 



Diari oficial del Consell General  –  núm. 24/2022  –  Sessió ordinària celebrada el dia 6 d’octubre del 2022 2 

M. I. Sr. Marc Magallón Font 

M. I. Sra. Maria Martisella González 

M. I. Sr. Joaquim Miró Castillo 

M. I. Sra. Ester Molné Soldevila 

M. I. Sr. David Montané Amador 

M. I. Sra. Carine Montaner Raynaud 

M. I. Sr. Carles Naudi d’Areny-Plandolit Balsells 

M. I. Sr. Roger Padreny Carmona 

M. I. Sra. Meritxell Palmitjavila Naudí 

M. I. Sr. Josep Pintat Forné 

M. I. Sr. Joan Carles Ramos Reboredo 

M. I. Sra. Núria Rossell Jordana 

M. I. Sra. Judith Salazar Álvarez 

M. I. Sr. Carles Sánchez Rodríguez 

M. I. Sra. Roser Suñé Pascuet 

M. I. Sra. Susanna Vela Palomares 

També hi és present el M. I. Sr. Xavier Espot Zamora, Cap de Govern, acompanyat dels 

M. I. Srs. Jordi Gallardo Fernàndez, ministre de Presidència, Economia i Empresa; Èric 

Jover Comas, ministre de Finances i Portaveu; Maria Ubach Font, ministra d’Afers Exteriors; 

Josep Maria Rossell Pons, ministre de Justícia i Interior; Jordi Torres Falcó, ministre de 

Turisme i Telecomunicacions; Víctor Filloy Franco, ministre de Territori i Habitatge; Judith 

Pallarés Cortés, ministra d’Afers Socials, Joventut i Igualtat i Sílvia Calvó Armengol, ministra 

de Medi Ambient, Agricultura i Sostenibilitat. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa Besolí, secretari general del Consell 

General. 

(La M. I. Sra. Sílvia Ferrer Ghiringhelli, secretària de la Sindicatura, llegeix l’ordre del dia) 

(Són les 15.50h) 

 

 

La Sra. síndica general: 

Punt únic. Examen i votació del Projecte de llei de modificació de la tarifa general de 

taxes sobre el consum. 
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El projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 118/2022 del 4 d’octubre. Havent requerit 

al Govern la tramitació d’aquest projecte de llei pel procediment d’extrema urgència i 

necessitat, i havent-se atorgat aquest per la Sindicatura, intervé per part del Govern per 

defensar el text, segons disposa a l’article 113.2 del Reglament del Consell General, el 

senyor Èric Jover. 

El Sr. Èric Jover: 

Gràcies, senyora síndica.  

Avui debatem el Projecte de llei de modificació de la tarifa general de taxes sobre el consum. 

Com bé sabeu, històricament s’han anat modificant les taxes sobre el consum per anar 

ajustant la imposició d’aquests productes a l’evolució del context internacional. L’objectiu 

principal d’aquestes normes sempre ha estat de trobar un just equilibri entre mantenir la 

competitivitat internacional respecte als estats veïns i, al mateix temps, evitar diferencials 

de preu massa importants que afavoreixen el tràfic il·lícit d’aquesta mercaderia sensible. El 

darrer cop que es va efectuar un increment va ser el passat 9 de febrer del 2017.  

Com en moltes coses, en aquesta matèria també, a Andorra li interessa que el 

comportament dels seus dos estats veïns sigui el més similar possible. Però malauradament 

no és el cas, ni de lluny, amb la matèria de la imposició sobre el tabac. De fet, Espanya ha 

mantingut la seva imposició estable des del 3 de desembre del 2016, i en canvi França, des 

del 2017 fins al 2022, ha mantingut un programa ambiciós d’encariment del tabac que ha 

fet gairebé doblar-ne el preu, i ja ha anunciat que aquests encariments continuaran per als 

anys 2023 i 2024. La lògica d’Andorra ha estat de mantenir un cert nivell de competitivitat 

amb el país veí —menys dient—, però el marge comparat amb França s’ha anat 

incrementant exageradament, afavorint el tràfic il·lícit del tabac.  

El cos de policia i el cos de duana fan una excel·lent feina en la lluita contra el contraban i 

el nivell de cooperació amb els serveis competents francesos és molt elevat, com s’ha tornat 

a demostrar aquest matí en el marc del 6è Diàleg transfronterer entre Andorra i Occitània. 

Però era necessari també incrementar la pressió fiscal. De fet, el mateix cap de la delegació 

francesa, el prefecte Monsieur Étienne Guyot, ha agraït al Govern el projecte de llei que ara 

actualment estem debatent.  

Senyores i senyors consellers, amb la iniciativa que avui portem a votació, proposem un 

increment moderat del 6 % sobre la taxa al consum. Per exemple, en el cas del tabac ros 

destinat a cigarretes, això implicaria incrementar dels 80,995 €/kg que tenim actualment de 

drets de duana a 85,855. Aquest augment, tot i ser moderat, ens ha de permetre un doble 

objectiu: mantenir la competitivitat del sector amb el mercat espanyol i, al mateix temps, 

mostrar el nostre compromís contra el tràfic il·lícit de productes del tabac. Per aquest motiu,  

avui demanem als grups parlamentaris que donin suport a aquesta iniciativa legislativa.  

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies a vostè, senyor Ministre.  
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Pel Grup Parlamentari Terceravia + Unió Laurediana + Independents, alguna intervenció? 

Senyor Pintat, teniu la paraula. 

El Sr. Josep Pintat: 

Gràcies, senyora síndica.  

El senyor ministre ja ens va informar d’aquest projecte de llei i el nostre vot serà favorable.  

Moltes gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies.  

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, alguna intervenció? Senyor López? 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies, senyora síndica.  

El vot del nostre grup parlamentari serà també favorable a aquest projecte de llei. Es tracta 

d’un nou augment que hi ha hagut històricament al nostre país de les taxes del consum del 

tabac. En primer lloc, cal tenir... que tots tinguem presents la importància recaptatòria que 

té aquest sector i aquesta activitat. Amb el projecte de llei que se’ns presenta es preveu 

que la recaptació passi, segons la informació que ha sigut tramesa conjuntament al projecte 

de llei, d’uns 72 milions d’euros a 76 milions d’euros en concepte de taxes al consum —o 

conceptes del conjunt de la fiscalitat associada al tabac, més correctament—. Això equival 

—amb el pressupost que s’acaba d’entrar a tràmit parlamentari, amb les xifres que el 

ministre de Finances ha donat— doncs aproximadament a un 15 % pràcticament del 

pressupost total d’ingressos del país; ho dic per tenir una magnitud de la importància del 

que estem parlant.  

És cert que cal anar augmentant aquestes taxes per mantenir un cert equilibri entre la 

recaptació i la necessària lluita contra el contraban. També és cert que no serà amb aquesta 

mesura que es reduirà l’important diferencial de preu que hi ha avui dia amb França, però 

és evident que és un gest positiu. A més, se’ns acaba d’informar del retorn de França en 

aquesta reunió que hi ha hagut, i que també alhora ens recorda que no només aquesta 

mesura, que és una mesura necessària, sinó que també altres mesures —com, per 

exemple, la cooperació administrativa, la cooperació entre les duanes, la cooperació policial 

fins i tot, si és el cas— són mesures necessàries per a la lluita de manera efectiva contra el 

control. En resum, votem favorablement a aquest projecte de llei. 

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies a vostè, senyor conseller.  

Pel Grup Parlamentari Demòcrata, senyor David Montané. Teniu la paraula. 
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El Sr. David Montané: 

Gràcies, senyora síndica.  

Avui sotmetem a aprovació el Projecte de llei de modificació de la tarifa general de taxes 

sobre el consum, que s’ha entrat amb caràcter d’extrema urgència i necessitat aquesta 

mateixa setmana. A principis d’aquest any, el 20 de gener, ja vam modificar diverses lleis 

relacionades amb el tabac, i vam fer èmfasi sobre què representa el tabac per a Andorra i 

la importància que té per a la nostra economia i per a les arques de l’Estat. Pel que fa a 

l’Estat, recapta a través dels drets de duana pel tabac importat, el qual representa per als 

pressupostos de l’Estat entre un 20 i un 25 % dels ingressos totals, en funció de l’any. Així 

mateix, en el pressupost del 2022, que va aprovar a finals del mes de gener passat, el 

Govern ja va preveure una pujada de les taxes del tabac, que històricament s’ha anat fent.  

Hem de dir, però, que durant l’any aquesta pujada no s’ha realitzat. El motiu ha estat que 

hem estat pendents de si Espanya feia aquest increment en els seus preus. Però, com bé 

sabeu, ha estat França qui ha aplicat una forta pujada de preus durant l’any. Per tant, per a 

mantenir el diferencial de preus amb els països veïns, com s’ha fet fins ara, sotmetem avui 

a aprovació el projecte de llei. El text comporta la pujada de les taxes del tabac d’un 6 %. 

Un dels objectius d’aquesta modificació és evitar, diguéssim, un diferencial de preus massa 

elevat que provoqui un increment del contraban amb els nostres països veïns. Però, a la 

vegada, la nostra voluntat és mantenir el diferencial perquè Andorra sigui atractiva des del 

punt de vista comercial i puguem continuar sent competitius. Per tot l’esmentat, els grups 

de la majoria votarem a favor d’aquest projecte de llei.  

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies a vostè, senyor conseller.  

El Govern desitja intervenir? Un nou cop, senyor Jover, teniu la paraula. 

El Sr. Èric Jover: 

Sí, gràcies, senyora síndica. 

Tan sols molt breument per agrair el posicionament dels diferents grups parlamentaris. Són 

d’aquelles matèries que crec que donem un bon missatge si tots els grups hi estem a favor 

i així, doncs, els agraeixo el seu posicionament.  

Gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies a vostè.  

Alguna altra intervenció?  
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Acabades les intervencions, dono per acabat el debat i, si no hi ha objeccions, proposo 

l’aprovació del projecte de llei per assentiment.  

Declaro aprovat el projecte de llei.  

No havent-hi més punts a l’ordre del dia, s’aixeca la sessió. 

(Són les 16.00h) 
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